
نوش�ت افزار يا همان لوازم التحرير از آن دس�ت 
محصولاتي است كه كودكان و نوجوانان به عنوان 
مصرف كننده در كن�ار اس�تفاده از اين توليدات 
تحت تأثير شخصيت ها و نمادهاي استفاده شده 
روي بس�ته بندي آنها هم هس�تند. اس�تفاده از 
نمادها و ش�خصيت هاي مل�ي و ايران�ي در كنار 
اش�اعه فرهنگ و ارزش ه�اي ايراني- اس�امي 
از دغدغه هاي اصل�ي رهبر معظم انقاب اس�ت 
و  س�اليان زيادي اس�ت ايش�ان تأكيد زيادي بر 
ايجاد پيوس�ت هاي فرهنگي توليدات اين حوزه 
دارن�د. از طرف�ي ديگ�ر رواج و انتش�ار تصاوير 
شخصيت هاي انيميشن خارجي كه اغلب تناسب 
و ارتباطي با فرهنگ ما ندارند، حساسيت و نگراني 
خانواده هاي زيادي را برانگيخته اس�ت. »جوان« 
به بهانه برگزاري هشتمين جشنواره و نمايشگاه 
لوازم التحرير »ايران نوش�ت« با »محمد يقيني« 
مديرعامل و عض�و هيئت مدي�ره مجمع فعالان 
نوش�ت افزار ايراني- اس�امي و دبير هش�تمين 
نمايشگاه نوش�ت افزار »ايران نوش�ت« در رابطه 
با اوضاع كنوني اين صنعت گفت وگو كرده است. 

         
چند درصد از نوش�ت افزاري ك�ه در بازار 
داخلي وجود دارد از توليدات كش�ورمان 

است؟
تا همين چند سال پيش ما در كشورمان چيزي به اسم 

صنعت نوشت افزار نداشتيم. 
الان چني�ن صنعتي در كش�ورمان وجود 

دارد؟
آن موقع كمت��ر از 20 درصد از نوش��ت افزار موجود 
در بازار تولي��د خودمان بود، در واق��ع چيزي حدود 
15 درصد آنها ايراني ب��ود و توليدكنندگاني هم كه 
مش��غول فعاليت بودند معمولاً محص��ولات خيلي 
ضعيفي ارائه مي دادند. مي خواهم عرض كنم كه آن 
هويت نوشت افزار ايراني در اذهان مردم وجود نداشت، 
اما در حركتي كه طي 10 سال اخير انجام شده است، 
توليدكنندگان پاي كار آمده اند و مجموعه هاي زيادي 
از بين همان توليدكنندگان س��ابق ت��اش كردند 
خودشان و محصولات ش��ان را قوي تر و بهتر بكنند، 
عده ديگري كه بازرگان بودند به س��مت راه انداختن 
خط هاي توليد محصولات خوب، متنوع و باكيفيت 
حركت كردند، يك دسته ديگري از سرمايه گذاران 
و س��رمايه داراني كه در اين عرص��ه كار نمي كردند، 
به جمع بقيه فعالان بازار نوش��ت افزار پيوستند كه 
منجر به ش��كل گيري و ايج��اد مجموعه هاي جديد 
زيادي شد. در زمينه مباحثي مثل ارتقاي كيفيت و 
رقابت و قيمت خيلي اتفاقات جدي و مفيدي شكل 
گرفت؛ همه اينها دست به دس��ت هم دادند و منجر 
به تقويت جريان توليدات داخلي ش��د، البته يكي از 
مهم ترين پيشران هاي جهش و ارتقاي كيفيت كارها 
حمايت هاي هوشمندانه و پدرانه مقام معظم رهبري 
از اين عرصه مهم ب��ود، چون ايش��ان از مهم ترين و 
بزرگ ترين پشتوانه هاي حمايتي از صنعت نوشت افزار 
ايراني- اسامي بودند و هستند كه البته علتش هم 
اثرگذاري بالاي اين محصولات از منظر ايجاد و تقويت 
برخي فرهنگ ها و ارزش هاي تمدني ايراني- اسامي 

در بين كودكان و نوجوانان است. 
آيا اين مساعدت ها در حوزه عملياتي هم 

وجود داشت؟
با توجه به اينكه در صنعت نوشت افزار ايراني- اسامي 
از فضاه��اي رانتي و ويژه خ��واري و همچنين برخي 
نرخ گذاري ه��اي عجي��ب و غري��ب كمرگي خبري 
نبود، در كنار ديگر عوامل باعث شد تا صنعت توليد 
نوش��ت افزار رش��د خيلي جدي و قابل ماحظه اي 
را تجربه كن��د. از بركات اي��ن هم افزايي رس��اندن 
سهم نوش��ت افزار ايراني در بازارهاي داخلي به عدد 
اميدواركننده حدود 50 درصد بازار است، با اين حال 
ما در مقابل كش��ورهاي صاحب صنعت و نام در اين 
حوزه مانند چي��ن و هند كه قطب نوش��ت افزار دنيا 
هستند، حتماً فاصله داريم. تنوع در اين صنعت حرف 
بسيار مهم و جدي است، از سوي ديگر موضوع صرفه 
اقتصادي توليد برخي از اقام اس��ت كه هنوز توليد 
داخل ندارند و تازه چند وقتي است كه آرام آرام با به 
كار گيري برخي فرمول ها زمينه صرفه اقتصادي آنها 
در حال ايجاد شدن اس��ت و براي اينكه بگوييم يك 
صنعت خودكفا داريم، بايد به سطح توليد 80 درصدي 
نيازهاي داخل برسيم. اين اتفاق ان شاء الله پيش بيني 
شده اس��ت تا در بازه 10 ساله دوم حركت جديد اين 
جريان )تا  سال 1411( محقق شود. ما تقريباً حدود 
چهارپنج ماه پيش با پيام مقام معظم رهبري به اين 
جريان جشن 10 سالگي آن را برپا كرديم و الان همه 

نگاه هاي ما به 10 سال آينده است. 
 آي�ا الان مي توانيم ادعا كنيم كش�ورمان 

صنعت نوشت افزار دارد؟ 
بله، همانطور كه گفتم تا 10 سال پيش طرح چنين 
مدعايي غيرواقعي بود اما طي اين  س��ال ها به لطف 
اقدام��ات و اتفاقات خوبي كه ش��كل گرفته اس��ت، 
مي توانيم با گردن افراش��ته چنين ادعايي بكنيم و 
مطمئناً در 10 س��ال آينده خيلي جلوت��ر از جايگاه 
فعلي مان در ح��ال حركت به س��مت قله هاي بالاتر 
كيفي و كمي نوشت افزار هستيم. به كام بهتر ما براي 
رسيدن به نقطه اي كه بگوييم در حوزه صنعت توليد 
نوشت افزار به خودكفايي رسيده ايم حداكثر يك بازه 

10 ساله ديگر بايد تاش كنيم. 
آيا صنع�ت نوش�ت افزار داخل�ي از منظر 
تهيه مواد اولي�ه و قطع�ات صنعتي مورد 
نياز اين عرصه) مانند نوك خودكار، مغزي 
مدادهاي رنگي يا مواد اوليه ساخت چنين 

محصولاتي( در همان سطح تصاحب سهم 
50 درصدي بازار لوازم التحرير خودكفايي 

قرار دارد يا نه؟
چون تنوع اقام نوشت افزاري خيلي زياد است و هر 
گروه محصول متفاوت با گروه ديگري است، بايد عرض 
كنم ما هنوز در توليد مواد اوليه مشكاتي داريم كه 
دلايل متنوعي دارد. همانطوري كه شما و مخاطبان 
محترم اطاع داريد، اصل و اساس اين صنعت بر پايه 
تنوع محصول است، از همين رو مدل ها عمر يك ساله 
دارند، تنوع های بسيار عجيب و غريبي وجود دارد كه 
بحث توليدات)حتي محصول نهايي( اين حوزه گير 
»صرفه اقتصادي داشتن« هستند، چه برسد به مواد 
اوليه! مثاً مواد اوليه اي كه همه با آن مواجه هستيم 
و دولت هم روي آن دست گذاشته تا آن را حل كند، 
بحث كاغذ است. صنعت نوش��ت افزار بعد از صنعت 
نش��ر و مطبوعات، مصرف كننده جدي كاغذ است. 
در صنعت نوشت افزار كاغذ تحرير مصرف مي شود، 
كاغذهاي كرافت و مابقي محصولات داخلي در صنعت 
نوشت افزار قابل استفاده نيستند و اين گونه مشكات 
وجود دارد يا مثاً در بحث توليد نوك خودكار موضوع 
صرفه اقتصادي داشتن مطرح است يا مثاً در كل دنيا 
دو يا س��ه كارخانه توليد جوهر خودكار وجود دارد و 
اينها به دليل وجود بحث صرفه اقتصادي اس��ت و به 
همين علت است كه منطقي نيست ما به توليد آنها 
فكر بكنيم، مگر اينكه بخواهيم وارد فضاهاي صادراتي 
بش��ويم كه آن موقع بحث هاي صرفه اقتصاي توليد 

آغاز مي شود. 
دقيق�اً هم�ان موضوع�ي كه بس�ياري از 
حوزه هاي صنع�ت و توليد م�ا مبتابه آن 

هستند. 
واقعيت اين است كه نكته اصلي داستان ايراني سازي 
طبيعتاً بحث صفر و يكي نيس��ت، يك قضيه طيفي 
اس��ت. طبق برآورده��اي اقتصادي اگ��ر صددرصد 
قطعات يك محصولي به داخل كش��ور بيايد و صرفاً 
كار مونتاژ آنها شكل بگيرد، 50 درصد ارزش افزوده 
قيمت آن محصول داخلي سازي مي شود، يعني جلوي 
50 درصد ارزبري گرفته شده است. حالا شما حساب 
بكنيد ما از اين محصولات در حوزه نوشت افزار داريم 
كه همه قطعات و لوازم آن از خارج كش��ور به داخل 
مي آيند و صرفاً در اينجا مونتاژ مي شوند تا محصولي 
كه صفر تا صد آن توليد داخلي است، در اين صنعت 
وجود دارد. مثاً در حوزه تولي��د مدادهاي پليمري 
صددرصد داخلي است، هم مغزش و هم بدنه آن در 
داخل كشور تأمين مي شود، علتش هم اين است كه 
بدنه آن از محصولات پتروشيمي است كه خودمان 
توليد مي كنيم، محصولات طلق��ي هم كه پايه مواد 
پتروش��يمي دارند، كاماً توليد داخل هستند، البته 
صرفاً داش��تن م��واد اوليه منجر ب��ه توليد محصول 
نمي ش��ود بلكه دانش توليد هم بسيار مهم است كه 
خوشبختانه كش��ورمان در اين عرصه پيشرفت هاي 

زيادي داشته است. 
 در ح�وزه كيفي�ت م�واد اولي�ه توليدات 
داخلي ما مثاً برخي مدادهاي رنگي توليد 
مي شوند كه موقع استفاده آن كيفيتي كه 
توقع مي رود و در محصولات مشابه ديگر 
وج�ود دارد، ديده نمي ش�ود و نمي توانيم 
آن را مداد رنگي بناميم، مش�كل در مواد 
اوليه بي كيفيت اس�ت ي�ا توليد محصول 
ضعيفي كه نهايتاً باعث مي ش�ود خانواده 
دانش آموزان به س�مت خريد محصولات 

خارجي بروند؟
اين همان تفاوتي است كه در بين محصولات داخلي 
وجود دارد و در همين حوزه ما توليدكنندگان خوبي 
داريم كه محصولات شان با برخي برندهاي مشهور دنيا 
قابل مقايسه هستند، در مقابل يكسري توليدكنندگان 
هم داريم كه اصطاحاً مش��غول توليدات زير پله اي 
هستند و طبيعي است محصول اين دو توليدكننده 
داخلي اصاً با يكديگر قابل مقايسه نيستند. در حوزه 
مداد رنگي ش��ركت هاي داخلي داريم كه بسياري از 
مردم فكر مي كنند خارجي اس��ت، در حالي كه جزو 
برندهاي باكيفيت ايراني در سطح منطقه است! اين 

نكته اي كه شما اشاره كرديد، بيشتر در حوزه توليد 
مدادهاي پليمري ديده مي ش��ود كه علتش هم نوع 
توليد مغزي و دماي متفاوت آنهاست و اين در حالي 
است كه اين توليدات بهترين سطح كيفي شان همان 
چيزي است كه مثال زديد و در بين مدادهاي پليمري 
كيفيتي بالاتر از آنها نداريم كه البته در مقايسه با ديگر 
محصولات داخلي قيمت ارزان تري هم دارند. طبيعتاً 
مصرف كننده در انتخاب نوع محصول مختار است، 
مثاً در حوزه توليد خودكار الان ما محصولي داريم 
به اسم »خودكار كيان« كه هيچ چيزي از نمونه هاي 
مش��ابه خارجي كم ندارد و در زمين��ه دانش توليد، 
راحتي، رواني و جوهردهي در سطح يك قرار دارد كه 

صادرات خوبي را هم تجربه مي كند. 
 م�ا توليدكنندگان�ي در س�طوح مختلف 
صنعت مان چه در حوزه هايي مثل پوشاك، 
كفش، محص�ولات الكترونيك�ي يا حتي 
محصولات صنعتي و دانش بنيان داريم كه 
محصولات خودشان را به اس�م برندهاي 
خارجي روانه بازار مصرف مي كنند، آيا در 
حوزه توليد نوش�ت افزار هم با چنين رويه 

غلط و مسمومي مواجه هستيم يا خير؟
متأس��فانه در حوزه نوش��ت افزار هم با چنين اتفاق 
ناخوشايندي مواجه هس��تيم تا آنجا كه بسياري از 
برندهاي معروف خارجي در داخل توليد مي ش��وند 
و علتش هم اين اس��ت كه يك برندي توانسته است 
بازاري براي خ��ودش ايجاد كند اما ب��ه دليل برخي 
موانع صادراتي ديگ��ر امكان تولي��د آن در خارج از 
كشور را ندارد، بنابراين حاضر است توليد را از طريق 
توليدكنندگان داخلي ادامه دهد تا مشتري و اعتبارش 
را حفظ كند، اما در اينگونه موارد يك اتفاق ديگري هم 
مي افتد و آن اين است كه اين برندها معمولاً به سمت 

راه اندازي و ايجاد يك برند دوم ايراني مي روند. 
 اين اتفاق چگونه مي افتد؟

معمولاً اينگونه است كه آنها يك برند ايراني را توسعه 
مي دهند و با ايجاد تبليغات و راهكارهاي ديگر سعي 
مي كنند براي آن برند مخاطب ايجاد بكنند تا اگر آن 
برند اصلي و اوليه به هر دليلي ضعيف يا خراب شد، 

بتوانند كار توليد را با اين برند ثانويه ادامه بدهند. 
از مباحث مهم در حوزه توليد نوشت افزار 
ايران�ي و ج�ذب مخاط�ب و بازارياب�ي 
داخل�ي مس�ئله بس�ته بندي و ارائ�ه 
باكيفيت و س�ليقه مندانه محصول نهايي 
جهت دس�تيابي به ف�روش ب�الا و بالطبع 
ايجاد ش�هرت و اعتبار حرف�ه اي برند در 
بين مصرف كنندگان اس�ت. ح�وزه توليد 
نوشت افزار ايراني در اين زمينه چه رتبه و 

مرتبه اي دارد؟
م��ا از نظر دان��ش تصوير س��ازي و گرافيك ظرفيت 
فوق العاده اي در كشورمان داريم. حتماً شما مي دانيد 
كه خيلي از همين گرافيست هاي كشورمان مشغول 
فعاليت و همكاري با كشورهاي خارجي هستند و در 
حال گرفتن سفارشند، به همين علت بحث گرافيكي 
ما يك ظرفيت عجيب و غريب و عالي دارد كه اصاً در 
اين زمينه هيچ مشكل و گرفتاري نداريم اما اتفاقي 

كه در حوزه بسته بندي مي افتد، باز هم به بحث توان 
و قوت مجموعه هاي توليدي برمي گردد، يعني بين 
مجموعه هاي قوي تر و ضعيف تر از منظر بنيه مالي و 
اقتصادي. مجموعه هاي قوي تر غالباً براي بسته بندي 
و طراحي و تصاوي��ر روي كارش��ان ارزش و احترام 
و س��طح بالاتري قائلند و چون مخاطب و مش��تري 
بيشتري دارند، واقعاً فوق العاده و عالي عمل مي كنند 
كه شركت هاي توليدي زيادي را مي توانيم اسم ببريم. 
بالاخره همانطوري كه سطح توان اقتصادي مخاطب 
و خانواده ها متفاوت اس��ت، طيف هاي بازار توليدات 
نوشت افزاري هم از توليدكننده هاي خانگي تا توليدات 
كارخانه اي با كيفيت عالي و درجه يك مشغول كار و 
فعاليت هستند. يكي از دلايل برپايي نمايشگاه هايي 
مثل »ايران نوشت« براي تغيير ذهنيت مخاطبان و 
خانواده ها نسبت به محصولات داخلي است تا آنها را 
با تنوع زياد اين عرصه آشنا كنيم و ببينند كه در اين 
عرصه توليدات درجه يك و عالي هم داريم كه هيچ 
چيزي از نمونه هاي مش��ابه خارجي كم ندارند و اين 
انتخاب مخاطب و مصرف كننده است كه چه محصولي 
را انتخاب و خريداري مي كند، طبيعي است كه يك 
محصول درجه ي��ك با كيفيت عال��ي از محصولات 

ضعيف تر قيمت بالاتري دارد. 
 اگر بخواهيم سطح بسته بندي محصولات 
داخلي كشورمان را تعيين كنيم، توليدات 
ايراني در چه رتبه و ترازي قرار مي گيرند؟ 

مجموعه هايي كه مي خواهند يك كار ارزشمند انجام 
بدهند با توليد يك محصول مرغوب پيام ش��ان را به 
بازار و مصرف كننده منتقل مي كنند و اين توليدات 
در مقاب��ل برندهاي معروف دنيا از نظر بس��ته بندي 
هيچ چيزي كم ندارند و به نظر من چون توليدكننده 
داخلي به نسبت توليد كننده خارجي با ذائقه و سليقه 

مردم آشناتر است، حتي مي تواند طراحي هاي بهتري 
هم انجام بدهد كه نمونه هايي قباً در اين زمينه اتفاق 

افتاده است. 
 مي توانيد مثالي بياوريد؟

مثاً ما مي دانيم كه ذائقه يك نوجوان 13ساله ايراني 
با ذائقه و س��ليقه يك نوجوان هم س��ال خودش در 
كش��ورهاي ديگ��ر تفاوت هايي دارد، مث��اً نوجوان 
ايراني سليقه فانتزي تري دارد يا مثاً در حوزه توليد 
خودكار، نوك ريز در كشور ما محبوبيت بيشتري دارد 
تا خودكارهايي با نوك درشت، اين در حالي است كه 
در كشورهاي ديگر كاماً برعكس است! مثاً در كشور 
ما كاغذ تحرير سفيد خواهان بيشتري دارد، در حالي 
كه كشورهاي اروپايي استانداردشان كاغذ كرم رنگ 
است! اينها همان تفاوت ذائقه ای است كه توليدكننده 

داخلي به آنها مسلط تر و آشناتر است. 
 اوض�اع نوش�ت افزار ايران�ي را در حوزه 
طراحي كاراكت�ر و محتوا چط�ور ارزيابي 

مي كنيد؟
در حالي كه در عرصه داشتن و طراحي كاراكتر دست 
ما خالي نيست اما متأسفانه قضيه استفاده از كاراكتر 
و تبديل��ش به محص��ول- كه خ��ودش يك صنعت 
محسوب مي شود- و چند وقتي اس��ت ادبياتش در 
داخل كشور جدي تر شده و شكل گرفته است، تازه 
توليدكنندگان محتوا، انيميشن سازان، صداوسيما و 
ديگران دارند با آن آشنا مي شوند و به طراحي كاراكتر 
و ايجاد پيوس��ت هاي فرهنگي بع��دي آن كه همان 
استفاده در حوزه هاي توليد محصولات نوشت افزار، 
پوشاك، اس��باب بازي و بازي س��ازي هستند، فكر 
مي كنند. طبق استاندارد ليما)در حوزه بسته بندي( 
ما 14حوزه محصولي داريم و هشت حوزه خدماتي، 
حوزه محصولات كاراكترمحور و نمادمحور نه لزوماً 
كاراكتر كه توليدكنندگان مختلف و هش��ت حوزه 
خدماتي از آن نماد و كاراكتر و مفهوم شناخته شده در 
محصول استفاده مي كنم تا فروش بيشتري بكنم و از 
آن ارتباط قبلي كه مخاطب با آن داشته براي فروش 
بيشتر و بهتر محصولم استفاده بكنم كه به آن پيوست 
صنايع فرهنگي نمادمحور كودك و نوجوان مي گويند. 
اينجا دقيقاً همان جايي است كه ما با آن به اصطاح 
گير داريم و هنوز اين قضيه به طور كامل جا نيفتاده 
است كه مثاً اگر من مي خواهم يك انيميشن توليد 
كنم، از همان ابتدا به مرچ اند دال )پيوس��ت صنايع 
فرهنگي نمادمح��ور( آن فكر كن��م و همان موقعي 
كه در حال شخصيت پردازي كاراكترها هستم، بايد 
از يك طراح عروس��ك هم در اين شخصيت پردازي 
نظر كارشناسي بگيرم و اعمال كنم تا در مرحله بعد 
بتوانم به راحتي محصولات مرتبط با آن را توليد كنم 

و به فروش برسانم. 
 علت اين مش�كل عدم خودباوري است يا 

چيز ديگري؟
علت اين مشكل ادبيات، دغدغه و دانش است. مي خواهم 
بگويم كه من انيميشنم را به چه كسي بفروشم اما در 
دوران رس��انه اي امروز كاراكترها معروف مي ش��وند، 
نماده��ا كار مي كنند و مخاط��ب و دنبال كننده هاي 
زيادي دارند، براي همين توليدكننده هاي انيميشن ما 
هم بايد به چنين پيوست هاي فرهنگي و نمادگرايانه اي 
فكر كنند. اين مسئله طي 20 سال گذشته در دنيا معني 
و مفهوم پيدا كرده و به صنعت تبديل شده، حالا اين 
اتفاق در كشور ما هم در حال ش��كل گيري است و با 
توجه به كارهايي كه در اين زمينه رخ مي دهد، شايد 
پنج تا 10 سال طول بكشد به صنعت تبديل شود. جالب 
است كه صنعت نوش��ت افزار يكي از پيش برنده هاي 
همين قضيه اس��ت و به محض اينكه يك محصولي 
قرار اس��ت بالا بيايد با تهيه كننده آن صحبت و براي 
اقدامات پوشش��ي بعد يا همان مرچ اند دال آن اعام 
آمادگي مي كنيم. مثاً شكرستان يكي از نمونه هاي 
موفق 10 سال اخير است و قطعاً اين مسير ادامه مسير 
شكست خورده دارا و سارا نبوده كه پيوست رسانه اي 
براي آن نداشتيم، البته نمونه هاي موفق ديگري مثل 
كاه قرمزي، جناب خان، فيلشاه، شاهزاده روم و ببعي 
داشتيم و همين الان هم انيميشن »بچه دلفيني« و 
»بچه زرنگ« كه قرار است اكران بشوند، از تجربيات 

قبلي استفاده كرده و مي كنيم. 
يكي از مباحث پربس�امد اي�ن روزهاي ما 
مس�ئله حقوق مؤلف و س�ازنده است كه 
در م�ورد سرنوش�ت و مالكي�ت حقوقي 
چن�د عروس�ك تلويزيون�ي باع�ث بروز 
جنجال هايي هم شد، در اين رابطه مشكلي 

وجود ندارد؟
نكته اصلي اين است كه اينجا زمين بازي ما نيست، 
چون ما صرفاً اس��تفاده كننده هستيم، ما از دوستان 
درخواست مي كنيم، مي رويم مذاكره مي كنيم و چون 
قانون كپي رايت در كش��ور ما وجود ندارد، بايد سراغ 
صاحب محصول برويم و ذهنيت��ش را تعديل كنيم 
تا بتوانيم با او تعامل كنيم. ما الان هم با صداوس��يما 
به عنوان اصلي ترين بازيگر عرص��ه كاراكتر و محتوا 
مشكاتي داريم و هم با برخي مجموعه هاي خصوصي 
كه البته در ح��وزه مجموعه ه��اي خصوصي اوضاع 
كمي بهتر است. صداوسيما بايد با نگاه همراهانه به 
محصولاتي كه در م��ورد برخي كاراكترهايش توليد 
شده است، مواجهه و حتي به تبليغ براي ديده شدن 
آن محصول ثانويه اقدام كن��د و تبليغات 90 درصد 
تخفيف برايش قائل بش��ود كه البته تازه ما در حال 

حركت به اين سمت هستيم. 
 آيا به نتيجه اي هم رسيده ايد؟

در حال مذاكره هستيم اما خب سرعت در آن خيلي 
كم است كه شايد به دليل تغييرات ساختاري چينش 

مديران جديد سازمان است. 
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هدف» ایران نوشت« ارتقای ذهنیت خانواده ها از تولید ایرانی است
گفت وگوي »جوان« با دبير نمايشگاه نوشت افزار » ايران نوشت« و مدير عامل توليدكنندگان نوشت افزار ايراني- اسامي

مصطفيشاهكرمي
گفتوگو

كنگ�ره مل�ي ميرزاكوچك جنگل�ي با حضور ش�خصيت هاي 
سياسي، فرهنگي و هنري كشور در سالن همايش هاي برج مياد 
تهران برگزار شد اما جريان تحريف طي چند دهه كوشيده است 
قيام ميرزا را با گزاره هايي چون تاش براي تجزيه ايران تحريف 
كند. در اين رويداد كه نهم شهريور در برج مياد تهران برگزار 
شد، چهره هايي چون غامعلي حداد عادل و خسرو معتضد و نيز 
نماينده ولي فقيه در استان گيان به ايراد سخنراني پرداختند 
و مقام اين مبارز ملي را ارج نهادند. خسرو معتضد در سخنانش 
در اين كنگره به اين نكته اشاره كرد كه ميرزا كوچك خان مدافع 

وحدت و يكپارچگي ايران بوده است.
        

غامعل��ي حدادعادل در اين مراس��م با اش��اره به ش��هادت مي��رزا در 
11آذر1300 به فرارسيدن يكصدمين سالگرد شهادت وي اشاره كرد و 

گفت: ميرزا در 41سالگي جان بر سر ايمان و آرمان خود نهاد. 
وي به همه مردم ايران ب��ه ويژه مردم گيان تبري��ك گفت كه چنين 
فرزندان بلندقامتي را در دامان خود پرورده اند و افزود: سركوبي نهضت 

جنگل با كودتاي انگليسي1299 ارتباط مستقيم دارد. 
رئيس فرهنگس��تان زبان و ادب فارس��ي با اش��اره به فاصله 14س��اله 
پيروزي نهضت مشروطه تا كودتاي 1299 تصريح كرد: در اين 14سال 
انگليس��ي ها خودش��ان در جاي جاي ايران يك عده را ترغيب و تقويت 
كردند كه مزاحمت هايي را براي حكوم��ت مركزي به وجود بياورند، اما 
انسان هاي اصيل و مؤمن مانند ميرزا كوچك خان براي نجات ايران وارد 

ميدان شدند. 
حدادعادل با بيان اينكه انگليس رضاخ��ان را پيدا كرد و تصميم گرفت 
با كودتا او را پله پله به سلطنت برس��اند، خاطرنشان كرد: طي سال هاي 
1299 تا 1304 يكي از برنامه هاي انگليس اين بود كه نهضت هاي محلي 
و استاني را سركوب كند، لذا در مقابل شخصيتي مانند ميرزا كه دست در 

دست بيگانه نمي گذاشت هم ايستاد و شد آنچه شد. 
وي ميرزا را يك طلبه و روحاني دانست و يادآور ش��د: با اتفاقاتي كه بعد 
از مشروطه افتاد، چش��م ميرزا به آفاق تازه اي باز شد، لذا وظيفه خودش 
ديد ملت و كشور را نجات دهد. در واقع ميرزا افكار بسيار روشني داشت و 
ايمان به خدا، صداقت، استقامت، شجاعت، عشق به وطن، مردم دوستي، 
عدالت طلبي، عاقه به پيش��رفت ايران و ايمان راسخ به اسام از حقيقت 
تابناك شخصيت او بود، حتي افرادي كه از نظر مرامي با ميرزا همسو نبودند 

در توصيف خود مسحور شخصيت والاي ايماني و اخاقي او هستند. 
رئيس فرهنگستان زبان و ادب فارس��ي با بيان اينكه همگان ميرزا را به 
پاكي و بزرگي و ايمان و اخاق و نجابت مي ستايند، خاطرنشان كرد: از 
مرور نهضت ميرزا درس هاي گوناگون بايد گرفت و بايد به نس��ل جوان 
يادآوري كنيم كه اين كشور كه امروز به دس��ت ما رسيده با مجاهدت 
مردان بزرگي حفظ شده كه يكي از آنها ميرزا و ياران و همراهان او بوده 
است. در واقع نسل آينده بايد پاي اين كشور بايستند و بدانند ايران ارزان 

پا بر جا نمانده است. 
وي با اشاره به حضور بيگانگان در اين كش��ور در 100سال پيش افزود: 
جوانان بايد بدانند انگليسي ها و تزارهاي روس در ايران چه مي كردند و 
بايد بدانند امروز بي بي سي كه خود را دلسوز ملت نشان مي دهد، در واقع 
بلندگوي چه كشور استعماري است و چگونه بيگانگان استقال كشور 

را به بازي مي گرفتند. 
حدادعادل نهضت جنگل را حاوي عبرت هاي فراوان دانست و بيان كرد: 
اين نهضت هايي كه در تاريخ واقع و س��ركوب شده هر كدام قدمي براي 
پيروزي نهايي بوده است، لذا هرگز نبايد به بيگانه و دشمن اعتماد و تكيه 
كرد و در نهضت جنگل هم هر كجا اين اتفاق افتاده از پشت خنجر خورده 
اس��ت. همچنين در نهضت بايد مراقب نفوذي ها بود و متأسفانه ردپاي 

نفوذي ها در نهضت ميرزا ديده مي شود. 
    ميرزا كوچك خان مدافع وحدت ايران بود 

در ادامه اين مراسم خس��رو معتضد، پژوهش��گر تاريخ گيان را دروازه 
اروپا طي 100سال گذش��ته دانس��ت و بيان كرد: ميرزا كوچك كاري 
كرد كه جان و مال و ناموس ملت از س��ر بيگانه حفظ شد، زيرا نيروهاي 
عنان گسيخته روسيه تزاري بعد از انحال ارتش در ايران مانده بودند و 

چيزي جلودار آنها نبود. 
وي با بيان اينكه ميرزا جلوي عنان گسيختگي سربازان بيگانه را گرفت، 
افزود: ميرزا هم خوش سيما و هم خوش اخاق بود، ولی عده اي نادان و 
جاهل مي گويند كه ميرزا به دنبال تجزيه طلبي ب��ود، اما ميرزا به هيچ 

عنوان نمي خواست ايران را تجزيه كند. 
اين پژوهشگر تاريخ، ميرزا را يك مسلمان دانست و اظهار كرد: ميرزا آداب 
اسامي را به جا مي آورد، لذا يك رهبر به تمام معنا ايراني و مسلمان بود. 
معتضد با بيان اينكه نهضت ميرزا نشان داد نبايد به خارجي تكيه كرد، 
متذكر شد: ميرزا مدافع وحدت و يكپارچگي ايران بود و مي خواست ايران 

استقال داشته باشد، لذا در دل ملت جا دارد. 
   تدريس كتاب هاي شخصيت ميرزا كوچك خان

 در دانشگاه هاي جهان
در ادامه اين مراس��م نماين��ده ولي فقي��ه در گيان با اش��اره به ايمان 
و آرمان ه��اي والاي ش��هيد مي��رزا كوچك جنگلي اظهار داش��ت: در 
برخ��ي دانش��گاه هاي جه��ان ام��روز برخ��ي كتاب هايي ك��ه درباره 
شخصيت ميرزاكوچك جنگلي به نگارش درآمده است، تدريس مي شود. 
آيت الله رس��ول فاحتي با بيان اينكه نهض��ت ميرزاكوچك جنگلي از 
ويژگي هاي پاكي برخوردار بود و جمهوري اسامي توانسته است بخشي 
از نهضت ميرزا را به منصه ظهور برساند، تصريح كرد: ميرزاكوچك جنگلي 
انساني بصير و آگاه به زمان بود و عليه استعمار پير انگليس و تزارها جنگيد 

و اهدافش براي خدا بود. 
امام جمعه رشت با اشاره به نگاه الهي اين مبارز گياني ابراز داشت: او براي 
خدا قيام كرد و انساني وارسته و پايبند به ارزش ها بود و هر كسي كه حتي 

شناخت كمي با اخاق و سيره او داشت، شيفته او و مرامش مي شد. 

خسرو معتضد در كنگره ملي
 ميرزا كوچك جنگلي عنوان كرد

میرزا كوچك خان
 مدافع وحدت و یكپارچگي ایران بود 

گزارش

مشكلی كه وجود دارد اين است كه توليدكننده 
انيميشن  ما از همان ابتدا به فكر پيوست صنايع 
فرهنگی نماد و مجور باشد تا شخصيت هايی 
ك�ه خل�ق ش�ده قاب�ل اس�تفاده باش�ند
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